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nyelvre való lefordítása nehézségekkel jár és a benyújtott közle
mények megjelenéséi is késlelteti; a nyomdai költségek pedig az 
utóbbi évek alatt nagy mértékben emelkedtek. Addig, mig új 
anyagi forrásokról nem gondoskodunk, kiadványaink rendesen 
nem is jelenhetnek meg s szakosztályunk még erejéhez mért 
tudományos munkásságot sem fejthet ki. Éppen ezért gondolt a 
múlt év elején szakosztályunk arra, hogy a közlemények szerkesz
tését a három tárigazgaíó úrra bizza, mert igy reményli, hogy 
mind a három természeti tár segítségére fog lenni szakosztályunk 
fogyatékos erejének. A szerkesztés megosztása azonban a szak
osztály véleménye szerint nem lehet akadálya annak, hogy a há
romféle szerkesztésben megjelenő közlemények egységes folyó
iratot alkossanak. 

Szakosztályunkhoz az év folyamán 3 új tag csatlakozott, 
kikkel együtt nyilvántartott igazgató, alapító és rendes tagjaink 
száma 1910. év végén 111; pártoló tagainké 19. 

Kolozsvárt, 1911. febr. 7. 
Szabó Imre, 

a szakoszt. titkára. 

3, Az orvostudományi szakosztály jelentése. 
Tisztelt Közgyűlés 1 

Az „Erdélyi Múzeum-Egyesület" orvostudományi szakosz
tályának 1910. évi működésérői, ha nem akarok ismétlésbe bocsát
kozni, nem sok mondani valóm van. 

Ez évi működésünk is tisztán szaküléseinkre szorítkozik és 
iíí fejti ki szakosztályunk tudományos munkásságát s örömmel 
állapíthatjuk meg, hogy e téren haladva, szakosztályunknak mind 
több és több tagjában ébreszti föl a tudományos munkálkodás 
iránti kedvet. Ez állítás igazolására fölemlítem, hogy 1908. évben 
még csak 25 tagunk neve szerepel szakosztályi meghívóink tárgy
sorozatán. Ez a szám 1909. évben 35-re emelkedik, az elmuit 
szakosztályi évben pedig 40 tagunk vett részi szaküléseink tudo
mányos munkásságában. E szám, tekintve hogy helyi tagjaink száma 
90 körül mozog, igen tekintélyesnek mondható. 

Az üléseink iránti érdeklődés, szakülési jegyzőkönyveinknek 
gyors publikálása nem hagynak kívánni valót. 

Az 1910. év folyamán szaküléseinken referáló előadást is 
többször tartottak, ezzel szakosztályunknak régi óhajtása valósult 
meg. Az ily referáló előadások hasznát abban látjuk, hogy ezek 
által nyerhetünk legkönnyebben alapos tájékozódást az orvosi 
tudomány különböző ágaiban, s ily előadások által biztosíthatjuk 
azt, hogy minden téren megismerjük a színvonalon álló nézeteket, 
amit bizony ma, az orvosi tudomány gyors haladása és erős szét
tagoltsága rnelíeít másképpen alig érhetünk el. 
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Ez év folyamán szakosztályi értesítőnk három fűzetben jelent 
meg összesen 201 oldal magyar és 60 oldal Revue terjedelemben. 
E füzetek 7 szerző 8 eredeti dolgozatát közük, ezen kívül a szak
ülések jegyzőkönyvi kivonatait. Az 1910 évre szóló utolsó füzet 
egy pár nap múlva fog megjelenni kb. 140 oldal terjedelemben. 
E füzetben 5 eredeti értekezés lesz közölve. 

Szaküiésünk ez évben is 24 volt, mint az előző évben. Ez 
üléseken 40 tagunk működik közre 23 eredeti dolgozattal, 3 refe
ráló előadással, 31 beteg és 12 részint makroskopikus, részint 
mikroskopikus készítmény bemutatással. 

A lefolyt szakosztályi évben érzékeny veszteségek is érték 
szakosztályainkat, részint az által, hogy két kiváló üléselnökünket 
dr. Udránszki László egyetemi tanárt és dr. Turcsa János főiörzs-
orvosí, hivatása Budapestre szólította, részint pedig az által, hogy 
két igen tehetséges és munkás tagunkat dr. Goth Lajost és dr. 
Kanitz Henriket a halál ragadta ki soraink közül. Hogy mit jelent 
szakosztályunkra e veszteség, azt szakosztályainknak igen tisztelt 
elnöke az 1910 október 16-án tartott ülésen ékes szavakkal ecse
telte s e helyen nem marad más hátra, mint kérni az eltávozot
takat, hogy egyesületünk munkásságában ezután is vegyenek részt, 
a két elhalt tagtársunkra vonatkozólag pedig kifejezést adjunk azon 
fájdalmunknak, amely eltölt azon veszteségen, amely e két nagy
reményekre jogosuló búvárnak halálával szakosztályunkat érte. 

Szakosztályi pénztárunkra vonatkozólag van szerencsém jelen
teni, hogy 1910. évről fölöslegképpen 599 korona és 84 fillér 
maradt, ez összeg azonban csak látszólagos maradvány, mivel ez 
összegből fizetendők ki a pár nap múlva megjelenő és még 
1910-re szóló füzet költségei. 

Jelentésem tudomásulvételét kéive vagyok a tisztelt közgyű
lésnek alázatos szolgája: 

Dr. Jakabházy Zsigmond 
az orvostudományi szakosztály titkára. 

4. A jog-és társadalomtudományi szakosztály jelentése. 
Tisztelt Közgyűlés 1 

Szakosztályunk az elmúlt esztendőben erőnk egész gazdag
ságával dolgozott azon, hogy a fejlődésünk történetében nagyobb 
jelentőségű 1909. évben megalapozott munkáinkat és törekvése
inket hatásukban és eredményeikben szilárdan kiépítsük. Munkás
ságunk bármelyik területére fordítsuk tekintetünket, nem a kísérle
tező újítás, hanem az izmosodás és erősödés céltudatos fokozá
sának folyamatával találkozunk. Ha szakelőadásainkra gondolunk, 
azt látjuk, hogy azoknak egy része még a babyloniai és egyptomi 




